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متن پرسش

ائِلِ وَالْمَحْرُومِ» و در حکمت های نهج البلاغه با سلام: در قرآن کریم آمده که: «وَفِي أَمْوَالِهِمْ حَقٌّ لِّلسَّ

آمده است که امام علی (ع) می فرمایند : خدای سبحان روزی فقراء را در مالهای توانگران قرار داده

پس فقیری گرسنه نمی ماند جز آنکه توانگری از حق او خود را به نوایی رسانده پس پروردگار متعال

ثروتمندان را در آخرت برای این عمل باز خواست کند. نهج البلاغه صفحه 420 حالا اگر اشخاصی که

تقیدی به دین ندارند رو کنار بذاریم (که جسارتاً به نظر من بسیاری از اون ها در اثر جهل هست نه

عناد و حتی عناد بسیاری از اون ها هم به خاطر کج فهمی هست نه این که عامدانه راه درست رو

میدونند و عناد دارند) تکلیف نگاه و قضاوت ما با مومنینی که از لحاظ گشایش روزی در حد خوب یا

بالایی هستند ولی به این موضوع مهم توجه ندارند و به نوعی مالشون رو ثمره زحمت خودشون می

دونند چی هست؟ واقعیت این هست که گاهاً این موضع فارق از آسیب های اجتماعی و شکاف

طبقاتی که به وجود میاره و در پی اون دین گریزی هایی از مردم سطح فقیر و زیر متوسط به خاطر

این که مومنینی با شرایط مالی خوب به دنیا گرایشِ همراه با وابستگی نسبتاً شدید دارند، آدم رو

نسبت به این طیف دلزده و آزرده میکنه که این موضوع هم خودش از لحاظ فردی و سلوکی قاعدتاً

درست نیست و به نظرم باید شخص بتونه نسبت به افراد مختلف جامعه روحیه خیرخواهانه اش رو

حفظ کنه چون خودش هم در هر سطحی هست از اشتباه مصون نیست، بیشتر دنبال رویکرد فردی

درستی هستم که یه شخص که خودش درگیر مشکلات عدیده اقتصادی هست و از طرفی با این نوع

آیات و روایات هم آشنایی داره براش این موضوع کدورت قلبی ایجاد نکنه و وظیفه و تکلیف خودش

رو با این نوع اشخاص به شکل درست و خداپسند تنظیم کنه. متشکرم.

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: در اینکه هرکسی باید متوجه باشد امکاناتی که در اختیار اوست برای

امتحان او میباشد، حرفی نیست و هرکس خود داند و خدای خود. چون در ظاهر ما نمیتوانیم

نحوهی نیاز افراد متدین را به امکاناتی که در اختیارشان هست بشناسیم. لذا چون میدانیم عموم افراد

متدین به شکلهای مختلف و بیشتر به صورت پنهانی دغدغهی فقرا را دارند، باید حرکات و سکنات

آنها را حمل بر صحت کرد. بنده کسانی را میشناسم که به ظاهر بسیار ثروتمندند ولی میدانم که

استفادهی خود آنها از ثروتشان کمتر از استفادهی فقرایی است که از ثروت و مدیریت آنها استفاده

میکنند. موفق باشید




